Exodus- Called to Freedom 

出谷紀- 蒙召得自由
Session 7- Exodus 19-23 •The Ten Commandments
第七課 出19-23 十誡

A Kingdom of Priests and a Holy Nation (Exodus 19:1-25)

司祭的國家、聖潔的國民（出19：1-25）

1. In Exodus 19, Israel arrives at Mt. Sinai after escaping Egypt and making a difficult three-month sojourn in the wilderness. Now, at last, Israel is set to achieve the original goal of the Exodus at the mountain of, God. What is that goal? (Hint: See chapters 3 and 5.)

在出19， 以民在逃離埃及、在曠野流徙三個月後到了西乃山，現在，以民終於可以在天主的聖山達到出谷的原來目標，那目標是什麼？（看出3及5章）

2. In Exodus 19:4, God says he bore his people up from Egypt on eagles' wings. Read some of the other places in Scripture where this image is used: Deuteronomy 32:10-12; Psalm 17:8, 36:7, 57:1, 61:4; 63:7, 91:4. What does this image say about God and his love for us?

在出19：4， 天主說祂好似鷹將他們背在翅膀上，将他们带出來歸属祂。試從申32：10-12； 詠17：8、36：7、57：2、61：4、63：8、91：4看這形象，這形象吿訴我們天主是怎樣的，及祂對我們的愛又是怎樣的？


3. a. In Exodus 19:5-6, God tells Moses that he wishes to make Israel into "a kingdom of priests and a holy nation." If the whole nation of Israel is to be a "kingdom of priests," whom will they serve and how?

在出19：5-6， 天主告訴梅瑟祂會使以民成為「司祭的國家、聖潔的國民」，如果以民整個民族成了司祭，他們侍奉誰？怎樣侍奉？

b. According to the text, what is this promise to be a "kingdom of priests and a holy nation" dependent on?
跟據經文，成為「司祭的國家、聖潔的國民」的應許依賴什麼？
4. God does not impose the law and a covenant relationship upon Israel unilaterally. Entering into covenant with God is an invitation. The people respond by saying, "All that the Lord has spoken we will do" (Exodus 19:8). Why does God give us this freedom to choose or reject him?

天主並沒有單方面把法律和盟約的關係加在以民身上，進入盟約是天主的邀請，以民回應說：「凡上主所吩咐的，我们全要作。」（出19：8），天主為什麼給我們自由去選擇或拒絕祂？


The Decalogue (Exodus 20:1-21)

十誡（出20：1-21）

5. a. Living Tradition: Read Catechism No. 2057. According to the Church, in what context are we to read the Ten Commandments?

讀教理2057， 跟據教會傳統，我們應怎樣理解十誡？
b. How does this context of God's love change the way in which we approach the demands of the Ten Commandments and the moral life? (Hint: Read Catechism Nos. 2060-2062.)

天主的愛如何改變我們對十誡及倫理生活要求的觀念？

6. Jewish tradition has seen the Ten Commandments as being split into two major groups-the first group relating to man's relationship with God himself, and the latter group referring to our relationship with our neighbor.

跟據猶太傳統，十誡分成兩組，第一組是人和天主的關係，第二組是我們和鄰人的關係。
a. Which commands belong to each of these two groups?
那些誡命屬於第一或第二組？
b. How are these two groups related to one another?

這兩組有何關係？
7. The larger narrative of Exodus can help us better understand the Ten Commandments. How is your understanding of the first three commandments enriched by your understanding of the first half of the

Exodus story?

出谷紀主要的論述能幫我們更明白十誡。出谷紀上半部故事如何豐富你對首三誡的了解？


Household Rules (Exodus 20:21-23:33)
有關家庭的法律（出20：21-23：33）

8. Much of the practical instructions known as the "Book of the Covenant" (21:1-11) concern ordinances regarding the treatment of slaves, servants, and sojourners (immigrants). Why do you think this would be so important for Israel?
盟約之書（21：1-11）裏面的指引大多關乎對待奴隸、僕人、外拜人，你認為這些對以民為何特別重要？
